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מבוא

ב-�22.7.1915הטיל�ג'מאל�פשה�על�מנהל�"מקווה�ישראל",�אליהו
קראוזה,�להכין�תזכיר�על�האפשרויות�והתנאים�הטבעיים�באזור

באר�שבע�והנגב.
לכאורה,�פנייה�זו�מעוררת�תמיהה,�כי�הנה�כי�כן,�לא�רק�שקראוזה
היה�יליד�ארץ�אויב,�רוסיה,�אלא�שהיה�בעל�נתינות�של�ארץ
אויב�—�צרפת.�ואם�לא�די�בכך,�הרי�ש"מקווה�ישראל"�עצמה
הייתה�למעשה�רכוש�ארץ�אויב.�והנה,�ג'מאל�פשה,�השליט�העליון
�לשתף�את�קראוזה�בפעולה �בוחר �וסוריה, �ארץ-ישראל על
שבמהותה�נולדה�כתוצאה�מצורך�צבאי:�לאור�לקחי�ההתקפה
הראשונה�על�הסואץ�(3.2.1915)�ביקש�ג'מאל�פשה�ליצור�תנאים
טובים�יותר�לאלפי�החיילים�שירוכזו�בנגב�לקראת�התקפה�נוספת
על�הסואץ,�ולשם�כך�רצה�לטעת�עצים�באזורי�ריכוזם�ובראש
ובראשונה�באזור�באר�שבע�ובאזור�ניצנה�שבהם�מצויים�מים.
מינויו�של�קראוזה�כמנהל�"מקווה"�ב-�2.2.1914היה�הישג�גדול
לשיטת�החינוך�של�חברת�כי"ח,�כי�הלא�האיש�היה�בעצמו�בוגר

מצטיין�של�"מקווה"�ובו�למד�בין�השנים��1892ל-11897.
מלחמת�העולם�הראשונה�פרצה�חצי�שנה�בלבד�אחרי�כניסת
קראוזה�לתפקידו.�משהצטרפה�תורכיה�עצמה�למלחמה,�לצידה
של�גרמניה,�בתחילת�נובמבר�1914,�התעוררה�סכנה�מוחשית
שכל�העמל�שהושקע�ב"מקווה"�ב-�44השנים�שחלפו�מאז�יסודה
ירד�לטמיון�ורכוש�בית�הספר�יוחרם�כרכוש�אויב,�כפי�שהיה
הדבר�לגבי�מנזרים�ורכוש�צרפתי�אחר�בארץ-ישראל�ובסוריה.
והנה�כאן�עמדה�לה�ל"מקווה"�זכותו�של�"הפירמאן",�הלא�הוא
הרשיון�המלכותי�שניתן�למקווה�כבר�ב-�5.4.1870ואשר�קבע
כי�בתוקף�לימודיהם�ייחשבו�תלמידי�"מקווה�ישראל"�לנתינים

עותמאניים�2.�פירמאן�זה�הוא�שמנע�את�סגירת�המוסד.
מרכז�כי"ח�בפריז�הורה�במכתב�לקראוזה�מ-�20.8.1914—�עוד
בטרם�כניסת�תורכיה�למלחמה�—�לצמצם�עד�למינימום�את
פעילות�בית�הספר�בתקופת�המלחמה.�קראוזה�מצידו,�בהיותו
מודע�לכך�שאין�סיכוי�שיזרמו�כספים�מפריז�בתקופת�המלחמה,

התכוון�לסגור�את�בית�הספר�לגמרי�ולהשאיר�צוות�מצומצם
לשמירה�על�החווה�והמשק�החקלאי.�היה�זה�שוב�אותו�פירמאן
שחייב�קיומם�של�לפחות�עשרים�תלמידים�—�אשר�אילץ�את
קראוזה�להמשיך�ולקיים�מתכונת�של�בית�ספר3.�אך�ערובה
לקיומו�של�בית�הספר�בתקופת�המלחמה�לא�היה�בה�כדי
להבטיח�את�קראוזה�עצמו�מגרוש�מהארץ.�ואמנם,�בינואר�1915
הוא�נכלל�ברשימה�של�נכבדים�יהודים,�בראשותם�של�דיזנגוף
וענתבי,�שנקראו�לירושלים�אל�ג'מאל�פשה�ונמסר�להם�על
כוונתו�לגרשם�לקושטא4.�לא�ברור�אם�אכן�ג'מאל�פשה�ראה
בהם�"סיכון�ביטחוני",�או�שמא�ביקש�רק�להטיל�מורך�בליבם
של�ראשי�היישוב�היהודי,�זמן�קצר�לאחר�שהוא�עצמו�הגיע
לארץ�כשליט�עליון.�לאור�העובדה�שבסופו�של�דבר�גורשו�חלק
מאישים�אלו�לתקופה�מוגבלת�ורק�לטבריה,�אני�נוטה�לקבל
את�האפשרות�השנייה.�מכל�מקום,�זמן�קצר�לאחר�מכן�ניתנה
לקראוזה�ההזדמנות�לקנות�את�אמונו�ורצונו�הטוב�של�ג'מאל
פשה.�היה�זה�בחודשים�מרס-אפריל�1915,�כאשר�על�הארץ
נחתה�מכת�הארבה,�שפגעה�קשה�בחקלאות�ואיימה�קשות�על
אספקת�המזון�לצבא�ולאוכלוסייה�כאחת.�בצר�לו�פנה�ג'מאל
פשה�באופן�טבעי�לאגרונומים�היהודים�לארגן�את�הפעולות
הכלל-ארציות�למלחמה�בארבה.�אהרון�אהרנסון�הועמד�בראש
הפעולה,�כשאבשלום�פיינברג�נוטל�לידיו�את�האחריות�על
המלחמה�בארבה�בעבר�הירדן�המזרחי�וקראוזה�את�הפעולות
בדרום�הארץ.�אמנם,�סיכויים�רבים�למלחמה�מוצלחת�לא�היו,
בתנאים�האובייקטיביים�שנמצאו�אז,�ואף-על-פי-כן�קראוזה
נרתם�למלאכתו�במרץ�רב�ולא�הסתפק�בגיוס�כל�חבר�המורים,
התלמידים�והפועלים�בבית�הספר,�אלא�רתם�גם�את�תלמידי
בתי�הספר�היהודיים�בתל�אביב�וביפו�למלחמה�בארבה5.�ג'מאל
פשה�התרשם�מאוד�מתרומתו�זו�של�קראוזה�ואף�התרשם�מאוד
מבית�הספר�"מקווה�ישראל"�ומסדריו.�כמו�כן,�יש�לזכור�שנטיית
ליבו�הטבעית�של�ג'מאל�פשה�לפני�המלחמה�הייתה�פרו-צרפתית
והוא�היה�רחוק�מלהיות�מאושר�מכך�שארצו�מצאה�עצמה
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במלחמה�בצד�השני�של�המתרס.�ומה�פלא�שבסוף��1915ובתחילת
�1916עשה�הוא�גישושים�אישיים�סודיים�באמצעות�מתווכים
בבוקרסט,�במטרה�לעבור�יחד�עם�ארץ-ישראל�וסוריה�שתחת
מרותו�למחנה�מדינות�ההסכמה.�אמנם�גישושיו�אלו�לא�זכו
למענה,�מאחר�שהתנגשו�באינטרס�של�רוסיה�לתפוש�את�מיצרי
הבוספורוס6,�אך�אין�להוציא�מכלל�אפשרות�שאחת�מתוצאות
הלוואי�של�תכניותיו�הסודיות�הללו�של�ג'מאל�פשה�הייתה
קירובו�של�קראוזה,�כבר�באמצע�1915,�כאמצעי�להפגין�את

רצונו�הטוב�כלפי�צרפת.
זה�הרקע�למשימה�שהטיל�ג'מאל�פשה�על�קראוזה�ביולי�1915.
את�תזכירו�הכין�קראוזה�ב-12.9.1915,�מיד�לאחר�ראש�השנה
תרע"ו.�התזכיר�אומץ�מיד�על-ידי�ג'מאל�פשה�והוא�נתן�לקראוזה

"אור�ירוק"�לארגן�את�מלאכת�נטיעת�העצים�במדבר.
קראוזה�מינה�כקבלן�ראשי�לביצוע�המלאכה�את�גיסו�אליהו
מזרחי.�מלאכת�הנטיעה�של�עצי�סרק�על-פי�תכניתו�של�קראוזה
בוצעה�כבר�החל�מאוקטובר��1915בארבעה�מקומות�בנגב�בין
באר�שבע�לניצנה�ואף�דרומה�משם,�במקומות�שנחפרו�בהם
בארות�מים�והותקנו�בהם�משאבות�ומתקני�השקיה.�כעוזריו
של�מזרחי�נתמנו,�בהמלצת�קראוזה,�בר–כוכבא�מאירוביץ�וזרובבל
לובמן�(לשניים�הוענקו�דרגות�קצונה�בצבא�והם�נתמנו�לסגניו
של�מנהל�שירותי�החקלאות�בשלטון�הצבאי�בנגב�המזרחי.�סייעו
להם�שני�תלמידי�"מקווה").�הללו�שימשו�כמשגיחים�והשלטונות
אפשרו�להם�לקחת�פועלים�מחיילי�"העמליה",�הלא�הם�חיילי
עבודת�האנגריה�(=הכפייה),�ככל�שהם�נזקקו7.�ברור�שבמהרה
הפכה�עבודה�זו�לפתח�הצלה�בעבור�צעירים�יהודים�רבים

להשתחרר�מחובת�הגיוס�לצבא.
עד�כמה�העריך�ג'מאל�פשה�"מבצע"�חקלאי�זה�במדבר�ניתן
ללמוד�מכך,�שבינואר��1916זימן�את�קראוזה�לצידם�של�אהרנסון
ואברהם�בריל�להשתתף�במועצה�מיוחדת�שנועדה�בדמשק�כדי
לייעץ�בדבר�הגברת�זריעת�החיטה�בכפרים,�כדי�להילחם�בסכנת
הרעב8.�בולטת�העובדה�שביחסו�של�ג'מאל�פשה�לקראוזה�לא

מורגשת�התופעה�של�עליות�ומורדות,�כפי�שהיה�הדבר�לגבי
אישים�יהודים�אחרים;�את�קראוזה�הוא�העריך�עד�סוף�המלחמה.
ביטוי�מילולי�לכך�נתן�ג'מאל�כאשר�הביא�ל"מקווה",�בנובמבר
1916,�משלחת�נכבדה�מקושטא�והדגיש�בפניה�שהיה�זה�קראוזה
שהעלה�את�התכנית�להפריית�מרחבי�המדבר�על-ידי�נטיעת
עצים9.�אך�הביטוי�המעשי�המובהק�להערכה�זו�ניתן�למצוא,
ללא�ספק,�בעובדה�שבזכות�יחסו�זה�לקראוזה�פסח�ג'מאל�פשה
על�"מקווה�ישראל"�ולא�כלל�אותה�בין�תושבי�יפו�ותל-אביב
שגורשו�מעירם�באפריל�1917.�וכי�יתואר�שיגורש�האיש�שנטע
על�שמו�של�ג'מאל�פשה�שדרת�עצים�—�שהפכה�לרחובה�הראשי

של�יפו�(שדרות�ירושלים�כיום)10
פעולת�נטיעת�העצים�בנגב�נמשכה�גם�לאחר�שב"קרב�קאטיה"
(24.4.1916)�וב"קרב�רומאני"�(4.8.1916)�התברר�סופית�שלא
רק�ששוב�אין�לתורכים�אופציה�לתקיפת�התעלה,�אלא�שימי
הכיבוש�התורכי�של�סיני�ספורים.�אך�רק�משכבש�הצבא�בריטי
המתקדם�את�מאגדבה�(23.12.1916)�ואת�רפיח�(11.1.1917),
והתברר�שקיימת�סכנה�מוחשית�לנפילתו�בידיהם�של�אזור�דרום
ארץ-ישראל�כולו,�הביא�הדבר�לכך�שייעשו�הכנות�חפוזות�לפינוי
מתקנים�וציוד,�אפילו�מבאר�שבע�עצמה.�ברור�שבמצב�זה�ננטשה
סופית�תכנית�הנטיעות�במדבר�וכבר�באמצע�ינואר��1917שבו

לבתיהם�הממונים�על�ביצועה11.
לכאורה,�אפשר�לטעון�שתכניתו�של�קראוזה�לא�הייתה�אלא

אפיזודה�חולפת,�ולא�כן.
השהייה�הארוכה�של�אנשיו�בנגב�והניסיון�שנצבר�תוך�כדי
החקירה�שנעשתה�לקראת�הגשת�התזכיר�לג'מאל�פשה�וביחוד
בעת�ביצוע�תכנית�הנטיעות,�היו�בעלי�חשיבות�לגבי�התכניות
�כבר �למעשה, �של�הנגב�לאחר�המלחמה. �וליישובו לפיתוחו
ב-�16.2.1918—�שלושה�חודשים�בלבד�לאחר�כיבוש�יפו�וחצי
שנה�בטרם�הסתיימה�המלחמה�כולה�—�עשה�קראוזה�שימוש
בידע�החקלאי�שצבר�בנגב,�כאשר�הגיש,�יחד�עם�יצחק�וילקנסקי
[=וולקני],�תזכיר�לשלטונות�הצבא�הבריטי,�ובו�הצעה�לעיבוד
חקלאי�של�השטחים�שנכבשו�בדרום�ארץ-ישראל.�כאשר�חודשיים
מאוחר�יותר�יאמץ�ועד�הצירים�תכנית�דומה,�אם�כי�משוכללת
הרבה�יותר,�של�אהרנסון,�וייעשה�באופן�טבעי�ניסיון�נוסף�לשלב
גם�את�קראוזה�בהכנות�למימושה,�יוכשל�הדבר�על-ידי�אהרנסון,

מסיבות�שלא�כאן�המקום�לפרטן12.
כדי�לעמוד�על�המשקע�העמוק�שהותירה�בליבו�של�קראוזה
פעילותו�סביב�תכנית�הנטיעות�במדבר,�עלינו�לעיין�בתפיסה
שפיתח�באמצע�שנות�העשרים�ואשר�מצאה�ביטויה�בדברים
שהשמיע�בישיבת�מומחי�החקלאות�שהתקיימה�במשרדי�הקרן
הקימת�בירושלים�ב-22.11.1926.�ישיבה�זו�כונסה�על�רקע�המשבר
הכלכלי�הגדול�ובעקבותיה�החליטה�הקק"ל�למעשה�להפסיק�את
כל�רכישות�הקרקע�בנגב�[ראה�בנספח].�והנה,�קראוזה�—�שמעולם

לא�הוגדר�כציוני�—�פסק�באותה�ישיבה:
"אני�מאלה�החושבים�שאין�בארץ-ישראל�אדמות�טובות�וגרועות
—�את�הכל�צריך�לקנות�..."�והוסיף,�שהוא�מאמץ�את�הדברים
שהשמיע�יצחק�וילקנסקי�בישיבה�זו,�שמן�הראוי�לרכוש�וליישב
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מוסד�חקלאי�של�מקווה�ישראל
ליד�יפו�(פלשתינה)

להוד�מעלתו�ג'מל�פשה,�שר�הימיה,
המפקד�הראשי�של�הארמיה�ה–IV,�ירושלים

הוד�מעלתך,

לפי�הוראתך�מיום��22ביולי�(1915)�נסעתי�עם�עוזרי�מר�ד'�לוי�15לבאר�שבע,�על�מנת�לחקור�את�טבעה�של�הקרקע�המדברית
ואת�תנאי�השתילה�של�עצים�מסוימים.�ביקרנו�באזורים�של�באר�שבע,�חפיר,�קסיימה,�חאן�יונס�ועזה.�הבעיות�שעמדו�לפנינו
היו�לסמן�את�האזור�שבו�ניתן�לפתח�גידולים�ועצים�הצורכים�כמויות�קטנות�של�גשמי�חורף,�ומצד�שני�לקבוע�מהו�המדבר
האמיתי,�שבו�הגידולים�לא�מתאפשרים�ללא�השקיה�מלאכותית.�אם�באזור�הראשון�שטחים�גדולים�מאפשרים�גידולים,�בתוך
המדבר�עצמו,�הגידולים�יוכלו�להתפתח�אך�ורק�בהתאם�למי�ההשקיה�האפשריים.�כאן�כל�באר,�כל�מעין�שהתגלה,�יוכלו�לשמש

כנווה�מדבר�שבו�יגדלו�גידולים�שונים.

האזור�החצי–מדברי (zone semi-desertique)�מתחיל�דרומה�לקו�שנמתח�מאל–מג'דל�[=אשקלון]�לחברון�ולים�המלח1.
ומסתיים�בקו�שבין�תל�ראפה�[=רפיח]�לחפיר�[=ניצנה]�ולקצה�הדרומי�של�ים�המלח.�הוא�פונה�דרומה,�בצד�המישורי�של�הים
התיכון,�ופונה�לצידו�של�ים�המלח.�מזג�האוויר�באזור�זה�שחון�יותר�ויותר�ככל�שפונים�ממערב�למזרח.�הלילות�בו�קרים,�הימים
חמים,�לכן�ההבדלים�בין�טמפרטורות�המכסימום�למינימום�הם�גדולים�מאוד.�משטר�הגשמים�שם�הוא�קפריזי:�הגשמים�מתחילים
מאוחר�יותר�מאשר�בצפון�ונפסקים�מוקדם�יותר.�בשנים�שבהן�גשמי�האביב�מרובים,�היבולים�מוצלחים.�אך�דבר�זה�קורה,�לדברי
המקומיים,�רק�פעמיים–שלוש�בכל�עשר�שנים.�כך�בין�השנים��1907עד��1914הגשמים�היו�מועטים�והיבולים�נמוכים.�בשנה
שעברה�הגשמים�היו�מרובים�יותר�והיבולים�טובים�יותר.�הממוצע�של�מדידת�הגשם�באזור,�אם�נתבסס�על�כמויות�המים�הנחוצות
להיווצרותה�של�סופת�רעמים�ועל�מספר�תחזיות�מטאורולוגיות�שנעשו�בכפר�היהודי�ג'ממה�[=רוחמה],�הנמצא�בין�עזה�ובאר

שבע,�הוא�200–�300מ"מ�לשנה.
מבחינה�קרקעית,�אזור�זה�מורכב�מבקעות�ענקיות�המופרדות�על–ידי�דיונות�של�חול�לבן,�או�מגבעות�נמוכות�מאיכות�גירית.
הבקעות�הן�מסוג�רביעוני,�אלוביאלי,�לעתים�אדמה�חרסיתית�חולית,�כמו�באזור�באר�שבע�וחפיר,�ולעתים�חולית�לגמרי�או
חולית–חרסיתית,�כמו�בבקעות�של�חאן–יונס�ועזה.�אדמות�אלו�הן�דקות�גרגר�וצחיחות�ביותר,�הרוח�מרימה�אותן�בקיץ�במערבולת
ובחורף�הגשם�סוחף�אותן�בקלות.�הן�נראות�עשירות,�כי�בשנים�הגשומות�גם�החוליות�ביותר�שביניהן�נותנות�יבולים�טובים.

חלה�רק�ב-1915,�אך�התעניינות�זו�הפכה�אותו�לתומך�ולמאמין
בצורך�ביישוב�הנגב.�וסמלי�הדבר,�שכשם�שסיום�המלחמה�לא
מחק�מליבו�של�קראוזה�את�המשמעויות�העמוקות�שהיה�לניסיון
נטיעות�העצים�בתקופת�המלחמה,�כך�גם�עצים�אלו�שניטעו
ביוזמתו�הוכיחו,�שהם�אינם�רק�ניסיון�סרק:�עובדה�היא�ששדרות
האיקליפטוס�הראשונות�שנטעו�אנשיו�של�קראוזה�בבאר�שבע
עמדו�בכל�התהפוכות�והמשיכו�להתקיים�גם�לאחר�קום�המדינה.

תזכיר
בדבר
אפשרויות
הגידולים
במדבר
סיני:

שטחים�גדולים�על-ידי�עיבודם�בצורה�אקסטנסיבית.�במלים
אחרות,�קראוזה�היה�נגד�השיטה�שנתנה�לרכישות�הקרקע�בנגב
עדיפות�נמוכה�ביותר,�וסבור�היה�שבעיבוד�בטרקטורים�ובמכשירים
מודרניים�ניתן�לעבד�וליישב�שם�שטחים�נרחבים�—�אמנם�לא

בשיטות�רגילות,�אלא�בשיטת�"הפלַחה�החרבה"13.
לפי�עדותו�הוא�באותה�ישיבה,�ההתעניינות�הראשונה�שלו�בנגב

חורשת�האשלים�בבארותיים,�2004.�צילום:�אלכס�פרדקין

נטיעות�טורקיות�בבאר�שבע
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התזכיר�של�אליהו�קראוזה�לג'מאל�פשה

לקחנו�שם�דגימות�רבות�שמסרנו�לבדיקה.�בעוד�מספר�שבועות�תוצאות�הבדיקה�יאשרו�לבטח�את�דעתנו.�אגב:�אלו�אדמות
עמוקות�מאוד,�חדירות�והיגרוסקופיות,�דבר�המהווה�יתרון�גדול�מבחינה�חקלאית.

הצמיחה�השנתית�הספונטנית�באזור�זה�דלה�מאוד:�כמעט�שלא�נמצא�עשב�במישורים.�לעומת�זאת,�צמחייה�מדברית�עשירה
קיימת�בחולות�ועל�הגבעות רותם16,�אשלים�וכו',�צמחייה�שממנה�ניזונים�הגמלים,�העזים�והכבשים.�כל�הצמחים�המדבריים

הם�עמידים,�בעלי�שורשים�חזקים�ועמוקים,�ויונקים�את�מזונם�ומימיהם�בעומק�רב�בקרקע.
כיצד�מעבדים�כעת�את�האדמות�של�אזור�זה?�חלקן�הגדול�ביותר�מיושב�על–ידי�הבדואים,�אשר�עם�גידול�הבקר,�מגדלים�גידולי
פלחה�(מיני�דגן:�חיטה,�שעורה,�סורגום).�שיטות�העיבוד�שלהם�פשוטות�ופרימיטיביות�אף�יותר�מאשר�שיטות�הפלח�הצמוד
למקום.�הם�אינם�מכירים�את�הגידולים�המחזוריים.�הם�חוזרים�בכל�שנה�לאותן�האדמות�אחרי�הגשמים�הראשונים,�זורעים
עליהן,�ועל–ידי�חריש�מרווח�מאוד�במחרשה�פרימיטיבית�מכסים�את�הגרגרים.�לאחר�מכן,�הם�עוזבים�את�שדותיהם�עד�לקציר.
בשיטות�כל�כך�פרימיטיביות�התוצאות�אינן�יכולות�להיות�יותר�מאשר�דלות.�דרושים�להם�גשמים�מרובים�יחסית�כדי�לקבל
יבול�בינוני�על�האדמות�המעובדות�בצורה�כה�גרועה;�ואמנם,�כפי�שאמרנו�לעיל,�הגידולים�אינם�מצליחים�אלא�לעתים�רחוקות.
אין�מוצאים�אצל�הבדואים�שום�גידול�מטע.�צורת�חיי�הנוודים�שלהם�כלל�אינה�מתאימה�לגידול�עצים,�שהטיפול�בהם�דורש
הקפדה�מתמדת�והשגחה�מיוחדת,�ביותר�בתקופה�שהם�צעירים.�האזור�של�חאן–יונס�בלבד,�בקוטר�של�קילומטרים�רבים,�מכיל
מטעים�של�עצי�פרי�למיניהם,�במיוחד�שקד,�תאנה,�מישמש,�תמר,�שקמה,�רימון,�תפוח�וכו'.�מטעים�אלה�שייכים�לתושבי
חאן–יונס�והם�מטופחים�בצורה�נבונה�למדי.�העצים�נטועים�כאן�ברווח�גדול�מ–�10עד��12מטרים,�ללא�גידול�ביניים,�והשטח

נחרש�פעמים�אחדות�במשך�השנה�כדי�לשמור�על�הלחות.
האזור�המדברי:�מדרום�לתחום�הנ"ל,�כלומר�הקו�החל�מרפיח�לחפיר�—�מתחיל�המדבר�עצמו,�שבו�חוץ�מעמקים�אחדים2.

שיתרונם�שהם�ארוכים�בצורת�משפך�המאסף�את�כל�המים�שבסביבה,�הרוב�הגדול�של�האדמות�כאן�אינו�מתאים�לחקלאות�והוא
עזוב.�אין�זאת�אומרת�שהגשמים�אינם�יורדים�כאן�כלל.�בשנים�הגשומות�החקלאות�מתפשטת�דרומה�מגבול�המדבר,�אולם�שנים
אלו�נדירות�הן�ואי�אפשר�לסמוך�כאן�על�יבול,�אלא�אם�ישנם�מי�השקיה�מהמעיינות�או�מהבארות.�האקלים�כאן�הוא�יבשתי
יותר�מאשר�באזור�הראשון,�החום�כאן�גדול�יותר.�באל–קסיימה�רשמנו��42מעלות�בצל,�ומידת�החום�צריכה�להיות�יותר�גבוהה
בקלעת�א–נח'ל�17וב–18Ybina.�הלילות�כאן�תמיד�קרים,�הפרש�די�מובהק�של�הטמפרטורות�קיים�בתמידות�בין�היום�והלילה.
מנקודת�מבט�קרקעית�האזור�המדברי�הוא�פחות�מתאים�לחקלאות,�כיוון�שיש�בו�יותר�חול�ואבנים�ופחות�מישורים�יפים.
הצמחייה�כאן�היא�במידה�ניכרת�זהה�לזו�שבאזור�החצי–מדברי.�אותם�שיחים�מדבריים,�המשמשים�מרעה�לגמלים,�עזים�וכבשים,
גדלים�גם�במדבר,�אבל�בהחלט�אין�לסמוך�כאן�על�עבודות�חקלאיות�האפשריות�באזור�המדברי–למחצה,�בגלל�מחסור�במים

ונדירות�הגשמים.�מי�השקיה�בלבד�יכולים�להבטיח�כאן�יבולים�שנתיים�נורמליים.
נראה�עתה�מהו�האופן�שבו�אפשר�להפיק�תועלת�בצורה�טובה�יותר�משני�האזורים�המוגדרים�לעיל�על�מנת�לפתור�את�הבעיה,

שהוד�מעלתו�עשה�לי�את�הכבוד�והפקיד�בידי.
האזור�המדברי–למחצה�אינו�ניתן�לעיבוד�חקלאי,�אלא�בשיטות�מדעיות.�אפשר�להשוות�קרקעות�צחיחות�אלה,�שאקלימן�יבשתי,
למחוזות�המערביים�של�ארצות�הברית�של�אמריקה,�שבהם�דורות�רבים�של�מתיישבים�עבדו�בשיטות�אירופיות�רגילות�שנוסו
בזו�אחר�זו�ללא�הצלחה.�מאז,�במשך�כמחצית�המאה�בערך,�אימצו�שיטות�הקרויות�”Dry Farming“19,�שבהן�—�באמצעות
חרישות�ועיבודים�רצופים�—�צוברים�את�מי�הגשמים�של�שנתיים�בשביל�הפקת�יבול�אחד�בלבד.�שיטות�אלה,�המופעלות�באזור
מדברי�למחצה,�תגרומנה�להצלחה�מובטחת�ומרחבים�עצומים�של�מיליונים�רבים�של�דונמים�יניבו�יבולים�מדי�שנה.�עיבוד�עצי
פרי�בשיטה�החקלאית�של�”Dry Farming“�יוכל�גם�הוא�להצליח�על�שטחים�רבים;�וייעור�—�במיוחד�בעצי�אשל,�שיטה�ואורן

ירושלים�—�יתאפשר�על�קרקעות�חול�שנתייצבו�על–ידי�הצמחייה�הקיימת.
יותר�דרומה,�במדבר,�החיפוש�אחר�מאגרי�מים�הוא�הכרחי,�ובגודלם�של�אלו�בלבד�מותנה�נווה�המדבר�העתיד�לקום.�כל�הגידולים
האפשריים�באזור�המדברי�למחצה,�ואפילו�באזורי�הצפון�בעלי�גשמים�נורמליים,�כל�הגידולים�השנתיים�וכן�גידולי�המטעים
יצליחו�בצורה�מושלמת�באותן�נאות�מדבר�בהשקיה�מלאכותית.�בסהרה,�שהאקלים�והקרקע�שלה�דומים�לאלה�של�המדבר�שלנו,
ניטעו�הרבה�נאות�מדבר�הודות�לבארות�ולמי�תהום�שהתגלו�שם.�גם�אנו�נוכל�להגיע�לאותן�תוצאות�מצוינות�בשיטות�המקובלות

שם.
לפיכך,�אני�מציע�להקים�מרכזי�ניסויים�של�עבודות�חקלאות�בתוך�המדבר.�מושב�התחנה�המרכזית�יהיה�בבאר�שבע�והיא�תנהל
את�תחנות�המשנה�בכל�מקום�שיש�בו�מים�או�שיתגלו�בו�מים.�מה�תהיינה�תחנות�אלה?�יקימו�בהן�שדות�ניסיון�לגידולים
חד–שנתיים�ולמטעים�עם�או�בלי�השקיה.�מלבד�זאת,�יקימו�שם�משתלה�של�עצים�לשם�ריבויים�של�אותם�עצים�המתאימים

ביותר�לאזור.
בהמשך,�יקימו�שם�מטעים�של�יערות�פחות�או�יותר�חשובים,�כשמשתמשים�בעצי�המשתלה�הקיימים�בארץ.�ראש�כל�תחנה

יהיה�—�בו�בזמן�—�המדריך�של�בני�המקום�בכל�מה�שהם�ירצו�ליזום�בתחום�הפיתוח�החקלאי.
הנה�כי�כן,�הוד�מעלתו,�אלו�הם�השיקולים�של�התפקיד,�שהואלת�להטיל�עלי�ושאני�מציע.�אנו�תמיד�נעמוד�לרשותך�המלאה,

לכל�בעיה�חקלאית�שבסמכותנו.
קבל�נא,�הוד�מעלתך,�את�הבעת�הוקרתנו�ורגשותינו�הנאמנים.

חתום
א'�קראוזה

מנהל�"מקווה�ישראל"20
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הייתה�זו�מועצה�של�הואלים�והמותצריפים�של�סוריה�וארץ-ישראל�שכונסה�על-ידי�ג'מאל�פשה.�מאחר�שהנושא�היה�ההתמודדות8.
בבעיה�הגוברת�של�המחסור�במזון�לאוכלוסייה�האזרחית,�ממילא�היה�צורך�בייעוצם�של�מומחים.�הכהן,�שם,�עמ'��224(10.1.1916)

והערה�1,�שם.
שם,�עמ'��402(24.11.1916).9.
תדהר,�שם.10.
הכהן,�שם,�עמ'��455(17.1.1917).11.
בנושא�זה�ראה:�ש'�רובינשטיין�(1985).�המדיניות�הקרקעית�של�ועד�הצירים�ב-1918.�ירושלים.�מונוגרפיה�זו�היא�חלק�ב'�בטרילוגיה:12.

על�מפתנה�של�תקופה�חדשה:�סוגיות�חשובות�לעיצוב�גורלו�של�היישוב�היהודי�בארץ-ישראל�מהשנה�האחרונה�לשלטון�התורכי�ועד
מאורעות�תרפ"ט�(1929-1917).

אצ"מ,�תיקי�הכשרת�היישוב�(חנקין).�A238/13;�אצ"מ,�קק"ל�1551/5.�על�המושג�"פלחה�חרבה"�(Dry Farming)�ראה�הערה�13.19.

על�הרקע�הרחב�של�תעודה�זו�ראה:�רובינשטיין,�שמעון:�'המאמצים�הגרמניים-תורכיים�בתחומי�ההנדסה,�חיפוש�המים�והחקלאות14.
בסיני�ובנגב�במלה"ע�הראשונה�והשתלבותם�בהם�של�בני�היישוב�היהודי�בארץ-ישראל'.�מחקר�זה�אני�עומד�לפרסם�בימים�אלה
בנפרד,�במקביל�לפרסום�התעודה�עצמה.�תודתי�לפרופ'�גד�לובנשטיין,�מנהל�מכון�וולקני,�על�עזרתו�החשובה�בהבנת�כמה�מהאלמנטים
החקלאיים�המסובכים�שבה.�כן�ברצוני�להודות�לגברות�דליה�הופמן�ואסתר�בן-מאיר�על�עבודת�התרגום�הנאמנה�מצרפתית.�המקור
של�התעודה�הופקד�על-ידי�רחל�ינאית�בתקופת�נשיאותו�של�בן-צבי�באחד�הארכיונים,�ההעתקה�שמורה�בארכיון�"יד�בן-צבי"�תיק

.1/5/1/12
זיהויו�של�האיש�מעורר�קשיים�[דיון�מפורט�בזהותו�מופיע�בפרסום�המקורי�של�רובינשטיין].15.
[טעות�דפוס�שגרמה�לאי-הבנה�—�במקור��gentesאבל�יש�לכתוב�genets =�רותם;�תודה�לרוברט�סיטבון�על�פתרון�הבעיה�—�ע"ז].16.
קלעת-א-נח'ל��Qal'at en-Nakhel—�שם�ערבי�למצודה�נטושה�בלב�מדבר�סיני�בצד�הדרך�אילת-סואץ.�פירושו�'מצודת�הדקל'.17.

המצודה�נבנתה�במטרה�לשמור�על�ביטחונם�של�דרך�עולי�הרגל�המוסלמיים�(דרך�החג').�סמוך�למצודה�היה�יישוב�בדואי�בשם
"א-נח'ל".

.18Military report on the Sinai Peninsula (with Notes on the Turkish Frontier�:ראה)�Ain el Jbweinaלהערכתי,�זהו�שיבוש�של�
          .Districts and the Wadi araba). London, 1914. p.19. כן�מצוין�מקומו�בוואדי�Jeib.�תודתי�לזאב�וילנאי כן�מצוין�מקומו
�בואדי�Jeib.�תודתי�לזאב�וילנאי�שעל�סמך�תיאור�זה�שהבאתי�בפניו�הצביע�על�עין�אל-וויבה,�שהוא�מעיין�קטן�בערבה�בדרך

לאילת.�המעיין�בתוך�נחל�הידוע�כוואדי�ג'יב.�ליד�עין�אל-וויבה�הוקם�היישוב�עין�יהב.
מקור�המונח�בארה"ב,�שם�החלו�להשתמש�בשיטה�זו�עוד�בשנות�ה-�60של�המאה�הי"ט.�במהותה�הייתה�השיטה�ידועה�עוד�לפני19.

אלפי�שנים.�היא�מבוססת�על�חקלאות�בעל�ונועדה�להשיג�יבולים�ללא�השקיה�גם�באזורים�שחונים�על-ידי�עיבוד�הקרקע�בשיטות
המשמרות�את�לחות�הקרקע�בדרך�הטובה�ביותר.�בשיטה�זו�בוחרים�בגידולים�העמידים�בתנאים�של�מיעוט�מים�כגון�סורגום.�(ראה:
רובינשטיין,�שמעון,�תכנית�אהרנסון�משנת��1918לפיתוח�האדמות�הפנויות�שבין�יפו�לרפיח.�קתדרה�28,�יולי�1983,�עמ'�84-83,�והערה

12,�שם).
פרטים�נוספים�בנושא�זה�ראה:�דבריו�של�קראוזה�בדיון�שערכה�קק"ל�בנושא�הנגב�ב-22.11.1926;20.

(נספח�המובא�להלן:�אצ"מ,�תיקי�הכשרת�היישוב�A�238/13);�בן-צבי,�רחל�ינאית:�אליהו�קראוזה.�ירושלים�(תשכ"ג).�עמ'�32-30;
שפירא,�יוסף,�מאה�שנה�מקוה�ישראל,�תר"ל-תש"ל,�1870-1970,�תל-אביב�(1970).�עמ'�212-211.

תודתי�לגב'�פלורה�מיסק�על�עזרתה�בהבאת�המאמר�לדפוס.�ע"ז.
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התזכיר�של�אליהו�קראוזה�לג'מאל�פשה

נספח
תפיסתו
של
קראוזה
בדבר
סיכויי
החקלאות
בנגב
על
רקע
הניסיון
שצבר
במלחמת
העולם
הראשונה:
דבריו
בהתייעצות
המומחים
ב-22.11.1926

במשרדי
קק"ל
בירושלים
בנושא
רכישת
הקרקעות
בנגב


ההערות
בסוגריים
הן
של
שמעון
רובינשטיין);1551/5
238/13
קק"ל,
(על-פי
פרוטוקול
הישיבה,
אצ"מ,

קראוזה:�התענינתי�פעמיים�בנגב.�בפעם�הראשונה�בשנת�1915.�זה�היה�על-ידי�ג'מאל�פשה.�נסעתי�אז�לנגב�בשביל�להתעניין
באיזה�פינות�של�הדרך�מארץ-ישראל�לתעלה�של�סואץ�יכולים�לסדר�מרכזים�בשביל�ליצור�צל�לחיילים�שהולכים�לכבוש�את
מצרים.�נראה�שהוא�חשב�שנים�רבות�להילחם�נגד�האנגלים.�הייתי�בבאר�שבע�ועוד�יותר�דרומה�והשתדלתי�למצוא�את�הגבולות
לפי�האקלים.�חילקתי�אז�את�הנגב�לאקלים�חצי-מדברי�ולמדברי.�אם�למשל�לוקחים�קו�שמתחיל�מעזה�או�יותר�צפונה�על�(צ"ל:
עד)�חברון�וממשיכים�את�הקו�הזה�עד�ים�המלח,�אז�כל�השטח�שמתחיל�דרומה�מהקו�הזה�נכנס�באזור�החצי-מדברי.�האזור
החצי-מדברי�גומר�בקו�שני�שמתחיל�בתל�ערד,�מעט�יותר�צפונה,�ואחר�כך�הולך�ישר�עד�מען�(נראה�שרושם�הפרוטוקול�שיבש
את�הסדר�שצריך�לדעתי�להיות:�חפיר�—�תל�ערד�—�מען�—�ש"ר).�כל�השטח�הזה�שיש�בו�בוודאי�עשרת�עד��12מיליון�דונם�...�,

כל�השטח�הזה�הוא�באזור�החצי-מדברי.
מה
זה
בשבילי
אזור�חצי-מדברי?�זהו�אזור�שמקבל��200עד��300מ"מ�גשם�לשנה,�כשתקופת�הגשמים�היא�שם�הרבה�יותר�קצרה
מאשר�במרכזה�של�ארץ-ישראל.�במרכז�ארץ-ישראל�יורד�גשם�בשנים�רגילות�ארבעה�עד�חמישה�חודשים,�שם�התקופה�הזו�אינה
נמשכת�יותר�משלושה�עד�ארבעה�חודשים�וכל�הגשמים�הם�לא�די�רגילים�כמו�בכל�ארץ-ישראל.�אחרי�הקו�הזה�מלמטה�מתחיל
האזור�המדברי,�איפה�שיש�פחות�מ-�200מ"מ�מים�ואיפה�שבלי�השקיה�מלאכותית�אי�אפשר�לעשות�כלום...�באזור�הזה�עכשיו
בחלק�אחד,�זאת�אומרת�בצפון,�יש�פלחים;�בחלק�גדול�גם�בדואים.�הם�מעבדים�את�האדמה�באופן�פרימיטיבי,�אין�להם�אפילו
מחזור�זרעים�כהוגן.�הם�זורעים�באופן�שטחי�מאוד�ושם,�לפי�כל�החשבונות�ולפי�כל�ההסתכלות,�באתי�למסקנה�שבעשר�שנים
יש�להם�עד�שלוש,�מכסימום�ארבע�שנים�יבולים.�בשנים�האחרות�אין�להם�כל�יבולים�או�היבולים�הם�קטנים�עד�למאוד.

שלמה
קפלנסקי:�האם�זה�מפני�אופן�העבודה�או�מפני�טעמים�טבעיים?
(קראוזה)�מתוך�שני�הטעמים�גם�יחד.�האדמה�שם�היא�די�עשירה,�במובן�הפיזי�טובה�מאוד.�החיסרון�הוא�שיש�שם�הרבה�סיד.
הסיד�בא�מסיבת�האקלים,�מסיבת�חוסר�המים.�הסיד�לא�התרחץ�שם�כמו�במקומות�אחרים�בארץ-ישראל.�אני�נתתי�רפורט
לג'מאל�פשה�ובאתי�למסקנה�שבכל�האזור�החצי-מדברי�יכולים�לנטוע�עצים�—�בפרט�עצי�סרק�—�בשביל�החיילים�שלו.�ואז
הוא�הטיל�עלי�את�השירות�החקלאי�ונטענו�בכל�השטחים�האלה�עצים,�גם�בבאר�שבע,�בחפיר�ועוד�יותר�דרומה,�והיינו�שמה
עוד�הפעם�וראינו�שהרבה�עצים�מצליחים.�אז�הצעתי�לו�במובן�החקלאי�ניסיון�של�דריי–פארמינג.�החקלאות�של�ארץ-ישראל
היא�די�קשה:�עם�האקלים�הנורמלי�שלנו�ועם��400עד��500מ"מ�גשמים,�ועם�תקופה�של�ארבעה�עד�חמישה�חודשים�של�גשמים
...�(קל�לנו�לשער)�מה�תהיה�החקלאות�העברית�בנגב:�בשיטות�רגילות�לא�נוכל�לעשות�שם,�לפי�דעתי,�כלום.�בוודאי�אני�מסכים
עם�אלה�האומרים�שצריך�להתחיל�שם�מתחנת�ניסיון,�אולם�צריך�להתחיל�מתחנת�ניסיונות�לא�על�איזה�מאות�דונמים�ובשיטה

של�דריי�פארמינג.�צריך�לברר�אם�השיטה�של�דריי-פארמינג�תצליח�שם�...
אני�מאלה�שחושבים�שאין�בארץ-ישראל�אדמות�טובות�וגרועות�(קרי:�או�גרועות).�את�הכל�צריך�לקנות�והכל�צריך�לקחת.�אבל
אני�לא�מסכים�לאלה�שאומרים�שצריך�לקנות�ולעזוב�שם�לערבים�לזמן�ידוע.�במובן�הפוליטי�זה�אולי�נכון,�אבל�במובן�ההתיישבותי
והחקלאי�אנחנו�בעצמנו�צריכים�לברר�מה�אנחנו�יכולים�לעשות�שם,�מה�יתן�לנו�שם�הדריי-פארמינג,�מה�יתן�לנו�החיפוש�של
מים,�מה�יתנו�הנטיעות.�ושם�אני�בהסכמה�עם�א'�(יצחק)�וילקנסקי.�מה�שהוא�אומר�על�כל�ארץ-ישראל�—�שצריכים�לקנות
שטחים�גדולים�וליישב�על�שטחים�גדולים�באינטנסיביות�גמורה�—�לזה�אני�מסכים.�אנחנו�לא�יכולים�לעזוב�שם�את�הקרקעות
לערבים.�זה�לא�מעשי.�המכשולים�—�לקחת�אחר�כך�את�הקרקע�בחזרה�ואי-האפשרות�לעשות�את�ההתיישבות�שמה�—�יהיו
גדולים.�אני�מייעץ�להעסיק�שמה�את�האנשים�עם�טרקטור:�שם�יוכל�איש�אחד�לעבד�עם�טרקטור�אחד�מאות�ואולי�אלפי�דונמים
ועכשיו�ישנם�מכשירים�כל�כך�משוכללים!�עלינו�לקחת�את�מכונת�הקצירה�והדישה�יחד.�הכיבוש�הראשון�של�האדמה�בתנאים

אלה�לא�יעלה�בהרבה�כסף.
אוס(ישקין):�אבל�נחוץ�יהיה�לתת�לאנשים�לאכול,�כי�מהאדמה�לא�יוציא�כלום.

(קראוזה):�בכל�זאת!


